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De NAV heeft de afgelopen maanden in alle 
regioavonden aandacht besteed aan kli-
maatverandering. In de eerste plaats omdat 
akkerbouwers de gevolgen van de verande-
ring van het klimaat ook rechtstreeks onder-
vinden, zoals het extremer wordende weer. 
Daarnaast zijn er in 2015 in Parijs afspra-
ken gemaakt tussen vrijwel alle landen ter 
wereld om de opwarming van de aarde tot 
maximaal 2 graden te beperken. Hier moe-
ten al die landen aan meewerken en in die 
landen ook alle sectoren. En daaraan moet 
dus ook de landbouw een bijdrage leveren.

De akkerbouw zal dus ook de emissie van 
broeikasgassen moeten beperken. De doel-
stelling is dat alle sectoren hun emissie in 2030 
met 49% hebben teruggebracht t.o.v. 1990. 
Om zicht te krijgen op de gevolgen van de be-
slissingen in de bedrijfsvoering voor de emissie 
van broeikasgassen van het bedrijf is de Cool 
Farm Tool (CFT) ontwikkeld. Dit is een online 
tool waarmee kan worden uitgerekend wat de 
emissie van een gewas is op het bedrijf omge-
rekend naar CO2-equivalent. We hebben in de 
landbouw te maken met drie broeikasgassen, 

namelijk CO2 (komt vrij bij verbranding van fos-
siele brandstof), N2O (lachgas, komt vrij bij de 
omzetting van N-meststoffen in de grond) en 
CH4 (methaan, komt vrij bij vergistingsproces-
sen in maag en mest). De impact van N2O is 
298 keer zo groot als die van CO2 en die van 
CH4 is 25 keer zo groot. In de regioavonden is 
de CFT gepresenteerd en zijn de aanwezigen 
door het programma geleid om een indruk te 
krijgen hoe de CFT moet worden ingevuld. De 
presentatie is op te vragen via info@nav.nl. Een 
voordeel van de CFT is dat iedere verandering 
in de bedrijfsvoering meteen wordt doorgere-
kend. Wanneer in het programma ploegen bij-
voorbeeld wordt vervangen door NKG (niet-ke-
rende grondbewerking) laat het programma 
meteen zien wat de gevolgen zijn voor de uit-
stoot van CO2. Met de CFT krijgt de akkerbou-
wer dus helder welke veranderingen er nodig 
zijn om de emissie te verlagen.
De avonden werden over het algemeen zeer 
goed bezocht. Opvallend was dat veel akker-
bouwers aanvankelijk dachten dat we in de ak-
kerbouw altijd CO2 opslaan in de bodem. De 
berekeningen met de CFT laten zien dat er in 
het hele teeltproces zoveel uitstoot van broei-

kasgassen is, dat er netto met een normale 
bedrijfsvoering geen sprake is van opslag. Om 
werkelijk op te slaan, dus een negatieve emis-
sie te realiseren, moet werkelijk alles uit de kast 
gehaald worden: structureel in de hele rotatie 
vanggewassen, structureel NKG toepassen 
(dus nooit meer ploegen!) en zelf de energie 
winnen voor de bewaring van de producten. Dit 
zijn dus forse ingrepen die niet zomaar zullen 
worden doorgevoerd.

Klimaattafel landbouw en landgebruik
De overheid heeft een groot aantal zgn. Kli-
maattafels ingesteld om zicht te krijgen op wat 
er moet gebeuren om aan de afspraken van het 
Klimaatverdrag van Parijs te voldoen. Bij deze 
tafel zijn alle betrokken partijen van een bepaal-
de sector uitgenodigd om met voorstellen te 
komen. Voor de zomer moet iedere tafel komen 
met de ideeën om de doelstelling voor 2030 te 
halen en met een doorzicht naar de doelstellin-
gen van 2050. De NAV is betrokken bij de Kli-
maattafel voor Landbouw en Landgebruik. Hier 
worden de mogelijkheden voor de landbouw 
bekeken om in 2030 49% reductie van broei-
kasgassen te hebben bereikt t.o.v. 1990. 

Op 8 maart was er in Brussel een conferentie 
van de European Committee of the Regions 
(www.cor.europa.eu) waarbij de NAV ook aan-
wezig was. Het thema was: ‘Welke invloed 
heeft het internationale handelsbeleid van de 
EU op de rest van de wereld en welke veran-
deringen zijn nodig om de uitdagingen van de 
toekomst het hoofd te kunnen bieden’. Er wa-
ren een groot aantal sprekers waaronder de bij 
de NAV goed bekende Niek Koning en ook Oli-

vier de Schutter, de voormalige rapporteur van 
het VN-voedselprogramma.

Olivier de Schutter gaf de aftrap: hij schetste het 
belang van voedselsoevereiniteit (hij noemt het 
overigens voedseldemocratie) voor alle landen, 
maar in het bijzonder voor arme, zich ontwikke-
lende landen. Niek Koning ging hierop door en 
gaf aan dat het liberale landbouwbeleid in de EU 
niet goed is voor Europese boeren, maar dat de 

gevolgen hiervan in bijvoorbeeld arme Afrikaanse 
landen desastreus zijn. Wanneer we die landen 
in Afrika niet de ruimte geven zich te ontwikkelen 
en aangezien iedere ontwikkeling begint bij de 
landbouw, dan staan we nog maar aan het begin 
van de migratiestromen. De conclusie was dat er 
een drastische hervorming moet komen van het 
Europese landbouwbeleid. Er moet een markt 
komen met spelregels en landen moeten hun 
markten zo nodig kunnen afschermen. 

Akkerbouw op weg naar klimaatneutraal

De impact van het Europese handelsbeleid op de rest van de wereld

Begin maart sprak de NAV met François Lucas, 
bestuurslid bij de Franse boerenorganisatie 
Coordination Rurale (CR). CR is een organi-
satie waar de NAV ook in het verleden veel 
contact mee heeft gehad. Eerst zijn de visies 
op een heel aantal onderwerpen uitgewisseld 
en die bleken voor het grootste deel met el-
kaar overeen te komen. De CR heeft dezelfde 

ideeën over aanbodbeheersing om tot betere 
prijzen voor boeren te komen. Ook de gedach-
ten over het handelsbeleid en de mening dat 
voedsel geen deel moet uitmaken van handels-
verdragen komt overeen. Er is afgesproken om 
contact te houden en om te proberen contact 
te krijgen met gelijkgezinde organisaties in an-
dere EU landen om mogelijkheden om samen 

te werken te verkennen. Op deze manier wil de 
NAV ook zonder lid te zijn van Via Campesina in 
Europees verband samenwerken. 

Gesprek met Coordination Rurale
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In 2014 is door het akkerbouwbedrijfsleven de 
Branche Organisatie Akkerbouw opgericht. Deze 
BO Akkerbouw is niet enkel een platform waar 
de verschillende schakels in de akkerbouw el-
kaar ontmoeten. Het is ook de vereniging waar 
teeltonderzoek gecoördineerd en onafhankelijk 
georganiseerd wordt. Juist voor teeltonderzoek 
is het van belang dat dit zonder commercieel 
belang plaatsvindt. Maar al te vaak zie je aan-
biedingen van partijen die met veelbelovende 
resultaten schermen, echter zonder dat deze re-
sultaten onafhankelijk zijn vastgesteld.
De financiering van het ‘apparaat’ BO Akker-
bouw vindt plaats vanuit de lid-organisaties uit 
het agrarisch bedrijfsleven en de boeren belan-

genbehartigers. Voor het uit te voeren teeltkun-
dig onderzoek is er een panel van boeren die de 
verschillende voorstellen waarderen. Ook kun-
nen akkerbouwers individueel of in vereniging 
onderzoeksvoorstellen indienen. Vervolgens 
worden voorgestelde onderzoeken nog in de 
Sectie Teelt door boerenvertegenwoordigers van 
LTO, NAV en NAJK afgewogen en beoordeeld.
Sinds 2016 kent de BO Akkerbouw de moge-
lijkheid om via een verbindend verklaring ook 
alle akkerbouwers naar rato verplicht te laten 
bijdragen aan dit teeltonderzoek. Immers, ook 
de resultaten komen beschikbaar voor alle te-
lers. Het was echter voor de BO erg lastig om 
de boeren ook daadwerkelijk te kunnen aan-

slaan, vanwege het ontbreken van de adressen 
en de teeltgegevens als heffingsgrondslag. 
Gelukkig werkt het Ministerie van Landbouw 
nu mee om de adressen van akkerbouwers be-
kend te maken bij de BO en dat boeren mid-
dels de Gecombineerde Opgave of later via het 
machtigingenregister de BO een machtiging 
kunnen geven tot het verkrijgen van de teeltge-
gevens. Op deze wijze hoeven boeren niet zelf 
de verplichte aangifte bij de BO te verzorgen. 
Bij gebruik maken van de gegevensmachtiging 
aan BO via de Gecombineerde Opgave of het 
machtigingenregister, wordt € 50,- korting ver-
leend aan de heffingsplichtige vanwege uitge-
spaarde kosten. 

De late vorstperiode laat zijn sporen nu al danig 
na, waarbij de mooie structuur van de toplaag 
natuurlijk een flinke meevaller is. Ook mogen 
we verwachten dat aardappelopslag dit teeltjaar 
geen groot probleem zal vormen. Dit bespaart 

niet alleen verve-
lend werk, maar is 
ook goed tegen de 
verspreiding van 
aardappelziekten en 
virusziekten. Aan de 
andere kant ontwik-
kelen de winterge-
wassen zich maar 
langzaam en is een 
natte start van het 

aardappelpootseizoen altijd lastig voor wat be-
treft afroepen en afleveringen van het pootgoed. 
In vergelijkbare seizoenen leidde een slechte 
tussenbewaring vaak tot opkomstproblemen. 
Het is te hopen dat met de door het ‘ketenpro-
ject’ opgedane ervaringen fouten door ontijdi-
ge annuleringen en slechte tussenopslag niet 
herhaald gaan worden. Wellicht dat een iets 
vertraagd zaai- en pootseizoen gunstig gaat 

uitpakken voor het prijsniveau van de belang-
rijke aardappel- en uienmarkten... Voor de 
graanmarkt zijn de wereldwijde vooruitzichten 
vooralsnog moeilijk te duiden; welke invloed zal 
droogte hebben in Argentinië en de Amerikaan-
se Midwest, regen en zacht weer in Europa, 
een mogelijke handelsoorlog tussen Amerika 
en China... Dit gevoegd bij de oplopende Oost-
West spanningen, de explosieve toestand in 
het Midden-Oosten: kortom een spannende tijd 
voor de wereld en de boer!
Ook wat de nationale overheid betreft zijn de 
signalen wisselend van aard. Indien we aan-
koersen op een energietransitie, waarbij we 
afstand moeten doen van fossiele bronnen, is 
het wel van belang dat alle kaarten gespeeld 
kunnen worden. Dus dat er zekerheden gesteld 
moeten worden voor leveringen van duurzaam 
opgewekte elektriciteit, dus dat er zekerheid 
bestaat voor de prijs van teruglevering of sal-
dering. Ook wat betreft mogelijke taakstellin-
gen voor klimaatbeleid is een duurzame geïn-
tegreerde overheidspolitiek nodig. Dus indien 
we bijvoorbeeld uit het oogpunt van CO

2-re-
ductie meer naar een akkerbouw zonder keren-

de grondbewerking willen, dan moeten er wel 
goede mogelijkheden blijven om met glyfosaat 
eerst het onkruid te bestrijden! Waar abrupte 
overheidsmaatregelen, zonder ruggespraak 
met de belangenbehartigers, toe kan leiden 
hebben we gezien met de plotselinge afkondi-
ging van luchtberemming voor aangekoppelde 
voertuigen als aanhangwagens, kipwagens, 
maar ook getrokken werktuigen. Hier zitten zo-
wel de gebruikers, boeren en loonwerkers, als 
de producerende handel en industrie met hun 
handen in het haar. Een overgangsregeling was 
hier op zijn plaats geweest. 
Bovenal werpt de toekomst van het Gemeen-
schappelijk Landbouwbeleid na 2020 haar 
schaduw voor zich uit. Brexit, druk vanuit Zuid- 
en Oost-Europa en keuzes in beleid voor veilig-
heidsdoeleinden leggen druk op het landbouw-
budget. Hierbij moet wel bedacht worden dat 
niet alleen de bedragen voor hectaretoeslagen 
sterk verschillen in de EU, maar ook de investe-
ringssubsidies middels de tweede pijler van het 
landbouwbeleid; deze zijn in Oost-Europa vele 
malen hoger dan in de ‘oude’ lidstaten…
 Teun de Jong
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Van de Voorzitter Ups en downs

Gegevens vrijgeven aan BO Akkerbouw via Gecombineerde Opgave

Foodlog hield eind maart een symposium over 
landbouw zonder chemie. De dag was verdeeld 
in verschillende thema’s: de ‘blokkendoos’ over 
welke verschillende mogelijkheden er nu al zijn, 
de toelatingsproblematiek en de rol van con-
sumenten. De NAV zat in het panel over toe-
latingsproblematiek en heeft daar nogmaals 

gepleit voor een variabel label voor ‘groene’ 
middelen en er tevens op gewezen dat niet alle 
middelen van natuurlijke oorsprong per definitie 
veilig zijn of duurzamer dan chemische midde-
len. Ook anderen wezen er in de plenaire ses-
sies op dat ‘landbouw zonder chemie’ niet per 
se duurzamer is dan geïntegreerde teelt. Wel 

zou een getrapte toelating kunnen betekenen 
dat middelen met een laag-risico voor milieu en 
gezondheid sneller op de markt kunnen komen, 
of het nou om chemische of om ‘groene’ mid-
delen gaat. 

De NAV was uitgenodigd voor de elfde bijeen-
komst van het Forum for the Future of Agricul-
ture in Brussel. Het thema was ‘Healthy far-
ming, healthy food, healthy future’. Dit thema 
werd van verschillende kanten belicht door 
o.a. koningin Noor van Jordanië, de Europe-
se Landbouwcommissaris Phil Hogan, Louise 

Fresco van de Wageningen Universiteit en en-
kele telers, waaronder NAV’er Dik Kruijthoff van  
Novifarm. Phil Hogan schetste de contouren van 
het GLB na 2020, waarop we in het volgende 
blad zullen terugkomen. Louise Fresco pleitte 
voor een internationaal akkoord over landbouw 
en voedsel, vergelijkbaar met het klimaat- 

akkoord van Parijs, als manier waarop iedereen 
gezamenlijk aan een gedeelde toekomstvisie 
werkt. Dik Kruijthoff vertelde over de organisa-
tievorm van Novifarm en over precisielandbouw.  
Alle lezingen zijn te bekijken op 
http://www.forumforagriculture.com/. 

Foodlog symposium ‘Landbouw zonder chemie, hoe dan?’

Forum for the Future of Agriculture
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Elke maand laten we onder de titel ‘NAV-er in beeld’ 
een NAV-lid aan het woord. Deze keer de 30-jarige, 
actieve, enthousiaste, jonge akkerbouwer Bram 
van Woerkom. Hij is NAV-regiobestuurslid Noord-
Holland en tevens zit hij in de ledenraad van Cosun. 
Hier is hij vanuit de jongerenraad van Cosun inge-
komen. Hij runt samen met zijn vader en moeder 
(beiden 66) en zijn broer Frank (33) het akkerbouw 
bedrijf Firma van Woerkom in Wieringerwaard.

Bram van Woerkom: ‘Boeren zijn trots op hun product en telen 
steeds meer voor de markt.’ 
Introductie
Het bedrijf van Bram en zijn familie komt voort uit het 
bedrijf van zijn vader en diens broer. Nu zijn sinds 
2008 Bram en zijn broer Frank de beoogde opvol-
gers, weer twee broers die samen het bedrijf gaan 
runnen. Bram woont nu in Slootdorp samen met 
zijn vriendin Suzanne Nieuwhof, met wie hij dit jaar 
gaat trouwen. In 2015 heeft het bedrijf extra grond 
gekocht in de Anna Paulownapolder. Ook ruilen ze 
grond met bollentelers en veehouders uit de buurt. 
Naast hun reguliere akkerbouwbedrijf hebben ze ook 
nog een neventak in hooi- en strohandel. Dit gaat 
voornamelijk naar de bollenkwekers uit de omgeving.

Groei in de markt
Bram: ‘Toen wij in het bedrijf kwamen, teelden mijn 
vader en oom nog steeds voornamelijk consumptie-
aardappelen. In 2009 zijn we begonnen met de teelt 
van pootaardappelen. Hiervan hebben we het areaal 
met 5 ha per jaar uitgebreid ten koste van de con-
sumptieaardappelen. We hadden in die beginjaren de 
goede prijzen voor pootgoed mee en zijn nog steeds 
tevreden over deze teelt. Nu hebben we enkel nog 
7,5 ha tafelaardappelen naast de pootaardappelen. 
Sinds 2016 hebben we een nieuwe kistenbewaring. 
De tafelaardappelen telen we sinds vorig jaar onder 
Milieukeur voor een kleinverpakker uit Flevoland.
Vroeger werd alles geteeld voor de vrije markt, maar 
dan loop je grote risico’s. We telen nu nog wel uien, 
maar we zijn aan het nadenken of dat anders moet 
of kan. We zijn in de loop van de jaren iets in hectares 
gegroeid, maar dat heeft geen prioriteit. Ik vind dat 
je beter iets goed kan doen, dan gaan voor de gro-
te arealen (b.v. via geliberaliseerde pacht). Kwaliteit, 
een goede opbrengst en een goed inkomen met zijn 
allen, dat is belangrijk. Ik merk wel dat we nu, veel 
meer dan in het begin, inspelen op de markt.’ 

Goed voor de grond
‘Het stuk land wat we nog niet zo lang in ons bezit 
hebben is afgelopen jaar geëgaliseerd en gedrai-
neerd, dit is Franks specialisatie. Dit verdient zich te-
rug door een betere waterhuishouding. Het is een in-
vestering in de toekomst. Dit jaar telen we op dit land 
luzerne, die konden we na het kilveren over de vorst 
nog zaaien. Met deze teelt krijgt het land ook wat rust 
en het telt mee voor de vergroening. We hebben een 
bijna complete mechanisatie op ons bedrijf. Maar 

dit bestaat voornamelijk uit licht materiaal. Lichte 
tractoren en maximaal 12-tons kipwagens. Bieten 
rooien moeten we laten doen, maar dit jaar hebben 
we met een getrokken bietenrooier laten rooien, wat 
ook weer minder belastend is voor de grond dan een 
bunkerrooier. Verder werken we al best goed volgens 
de circulaire landbouw, door de samenwerking met 
diverse veehouders. Onze restproducten zoals b.v. 
voeraardappelen gaan naar de veehouders en wij 
ontvangen hun dierlijke mest terug als bemesting. 
Verder gebruiken we ook Betacal (fosfaatrijke rest-
stof uit de suikerindustrie) als meststof.’

Werkverdeling
‘Februari en maart zijn voor ons de rustige maanden 
waarin we tijd hebben voor andere zaken. Frank re-
gelt meestal het onderhoud van het machinepark in 
deze periode. Ik verzorg de administratie en de BTW 
en de certifi ceringen. In de maanden rondom de 
drukste periode juli tot en met november hebben we 
twee zzp’ers die bijspringen. Dan moet er stro aan de 
bollentelers worden afgeleverd, de oogstwerkzaam-
heden op ons eigen bedrijf zijn nog aan de gang en 
er moet geploegd en gezaaid worden. Ook moeten 
in die tijd de eerste pootaardappelen voor export 
gesorteerd en klaar gemaakt worden. Dan is het erg 
druk om het organisatorisch goed rond te krijgen.’

Regio
‘Het noorden van Noord-Holland is een windrijk 
gebied, gunstig voor windmolens. Maar voor ons 
als akkerbouwer betekent het dat bespuitingen 
vaak vroeg in de ochtend of laat in de avond moe-
ten gebeuren. Bovendien hebben we hier een wa-
terrijke omgeving wat voor veel watervogels op 
onze voedzame gewassen zorgt. De jagers heb-
ben het hier druk om binnen de gestelde regels de 
ongenode gasten te verjagen. Ook hebben we in 
de Anna Paulownapolder te maken met een drei-
gende verzilting van het oppervlaktewater. Daar 
lukt het al niet meer een bron te slaan. Verder is 
de grondprijs hier voor boeren die willen uitbrei-
den erg hoog door de grote vraag naar grond van-
uit industrie, bollenkwekers en de landbouw zelf.’

NAV 
‘In maart 2013 is ons bedrijf lid geworden van de 
NAV. Ik ben door Teun de Jong gevraagd vanuit 

de agrarische jongeren. Ons bedrijf is van ouds-
her al LTO-lid en is dat ook nu nog. Ik ben toen vrij 
snel met een aantal andere jongeren uit de buurt 
in het NAV-regiobestuur van Noord-Holland geko-
men. Omdat ik me ook voor andere organisaties 
inzet, heb ik wel eens het gevoel dat ik de NAV 
tekort doe. Terwijl ik het een club vind met een 
goede duidelijke mening over akkerbouw.
Qua bemesting zou ik het fi jn vinden als de NAV 
ook pleit voor akkerbouwers die gebruik maken 
van circulaire landbouw en het aankaart dat 
Betacal voor 50% meetelt in de fosfaatbijtelling 
voor de gebruiksnormen in plaats van de nu 
gehanteerde norm van 100%, terwijl compost 
slechts voor 50% meetelt, terwijl het beiden rest-
producten zijn die worden hergebruikt.’

Toekomstvisie
‘Voor de akkerbouw zie ik nog steeds goede toe-
komstmogelijkheden. De tendens om steeds meer 
voor de markt te gaan produceren en niet voor de 
vrije handel, daar zit een mogelijkheid voor veel ak-
kerbouwers om een goed inkomen te verdienen. 
Een stabiele goede graanprijs zou natuurlijk ook 
welkom zijn en dit zou positieve invloed hebben op 
overige akkerbouwprijzen. Verder zie ik een om-
slag bij collega’s voor de waardering van hun eigen 
producten. Steeds meer boeren zien het belang er 
van in om open kaart te spelen. Het is moeilijk om 
dit goed over te brengen naar de burger. Hier moet 
nog veel gebeuren. Organisaties als LTO, de NAV 
en Boer Bewust doen hier hun uiterste best voor. 
Veilig voedsel, daar gaat het om. Hierbij kunnen we 
geen fi pronileieren gebruiken, (wat naar mijn idee 
zwaar overtrokken was) maar boeren die contro-
lerende instanties vrij toelaten op hun bedrijf. Ook 
bij ons mogen ze gerust komen kijken. Iedere boer 
mag trots zijn op zijn product!’

Bedrijfsgegevens:
Grootte: 100 ha eigendom 20 ha huur / 

ruilgrond met veehouders 
Grondsoort: vooral zavel tot lichte klei
Gewassen: 33 ha pootaardappelen, 
   7,5 ha tafelaardappelen,
   11 ha uien, 20 ha suikerbieten, 

9 ha luzerne, 23 ha tarwe, 
17 ha verhuur tulpen /kool 
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De NAV organiseert ter ere van haar 25-jarig 
bestaan in 2018 een fotowedstrijd over het 
moderne akkerbouwbedrijf en het huidige boe-
renleven. We hebben al een aardige collectie 
binnen gekregen, maar nog meer mooie foto’s 
zijn altijd welkom. Let op: de inzendingstermijn 
sluit op 1 mei, dus nog maar een paar weken 
de tijd om uw mooiste foto’s in te sturen!
De jurering vindt plaats door een onafhankelijke 
jury. Onderwerp: alles wat met de akkerbouw 
te maken heeft en alles wat met het leven van 
akkerbouwers te maken heeft. Insturen van de 
foto’s kan naar info@nav.nl onder vermelding 

van ‘fotowedstrijd’. Door insturen van foto’s 
gaat de inzender akkoord met de voorwaarden 
van de wedstrijd (zie www.nav.nl). De winnaar 
van de wedstrijd krijgt zijn/haar foto op groot 
formaat afgedrukt en een verrassingspakket. 

Achter de schermen is al veel werk verzet ter 
voorbereiding van de viering van het 25-jarig 
bestaan van de NAV. Tijd en plaats zijn vast-
gesteld: zaterdag 2 juni om 14.00 uur in Ho-
tel de Cantharel, in de buurt van Apeldoorn. 
Aan de uitnodiging en de lijst met genodigden 
wordt nog gewerkt. Een actie om sponsoren 
te werven heeft een zeer bemoedigend resul-
taat opgeleverd: een bewijs dat de NAV seri-
eus genomen wordt!
Het programma staat inmiddels ook ongeveer 
vast: gestreefd is naar een mix van ernst en ge-
zelligheid. In het serieuze gedeelte bespreken 

we de vraag hoe geldig het gedachtegoed van 
de NAV nu nog is. Geloven we de makkelijke 
praatjes, dat de vraag naar voedsel stijgt dus 
dat het met de prijs vanzelf wel goed komt? 
Of is de landbouwmarkt zo instabiel, dat regu-
lering toch nodig is voor een verantwoord in-
komen en een duurzame ontwikkeling? Als het 
laatste het geval is, is er ook nu en in de nabije 
toekomst een rol weggelegd voor een sterke 
en onafhankelijke NAV. U kunt uw steentje bij-
dragen aan de ernst én de gezelligheid: komt 
allen op 2 juni! 

25 jaar NAV: Komt allen op 2 juni!

Voordelig 
kennismaken 
met de NAV!
Nog geen lid van de enige echte, 
onafhankelijke en sectorale vakbond van 
en voor akkerbouwers, de NAV? 

Word dan nu lid. Dat is nu heel aantrekkelijk: 
tot 1 januari 2019 betaalt u € 100,-. 
Of: u bent al lid maar uw buurman of vriend 
nog niet? Help de NAV versterken en over-
tuig uw collega van het goede en nuttige 
werk van de NAV. Ook voor uw collega geldt: 
tot 1 januari 2019 is de contributie € 100,-.
In 2018 betalen de eerste 25 nieuwe leden 
maar € 25,- tot 1 januari 2019!

De NAV is puur sectoraal voor het akker-
bouwbelang en stelt het inkomen van akker-
bouwers centraal. Belangenbehartiging kan 
plaatsvinden zonder concessies te doen 
aan andere sectoren. De NAV zet zich in 
voor faire opbrengstprijzen, dat wil zeggen 
integrale kostprijs (dus inclusief vergoeding 
voor eigen arbeid en eigen vermogen) plus 
ondernemersmarge. De vakbond strijdt 
voor betere toekomstkansen dan degenen 
die de akkerbouw willen overleveren aan de 
grillen van de (wereld)markt. U ziet het: 
de NAV is uniek. 
Lid worden kan via het inschrijfformulier.
Dit kunt u vinden op www.nav.nl 
of pak de telefoon (0168 - 329 130).

Nederlandse
Akkerbouw Vakbond

Pastoor van Kessellaan 1
4761 BH Zevenbergen

tel   0168 - 329 130
fax   0168 - 328 735

e-mail   info@nav.nl
website  www.nav.nl

 @NAV_AkkerBouwer

  Nederlandse.Akkerbouw.Vakbond

 Nederlandse Akkerbouw Vakbond

Contactpersonen

Voorzitter
Teun de Jong
0518 - 400 081

Regio Noord
Ytzen Pieter van der Werff
06 - 20 40 42 66

Regio Noordoost
Berend Jansema
0599 - 326 308

Regio Flevoland
Keimpe van der Heide
0320 - 213 611

Regio Noord-Holland
Tom Koenraadt
06 - 11 47 21 39

Regio Zuid/Zuidwest
Kees van Dijk
0167 - 502 211Het eerstvolgende ledenblad verschijnt op 5 mei.

En wat deed de NAV nog 
meer in maart?
• De NAV heeft deelgenomen aan de Themadag Granen van de BO Akkerbouw. Alle daar 

gehouden presentaties zijn te vinden op
 www.bo-akkerbouw.nl/2018/03/08/presentaties-themadag-granen-2/.
• De NAV heeft deelgenomen aan een bijeenkomst over nadere uitwerking van het 6e Actie-

programma Nitraatrichtlijn, georganiseerd door het Ministerie van LNV.
• De NAV was aanwezig bij de jaarvergaderingen van de BLHB en van de NMV.
• De Sectie Teelt en het bestuur van de BO Akkerbouw hebben beiden vergaderd. De NAV heeft 

daarin haar mening gegeven over o.a. projectvoorstellen voor collectief onderzoek.
• De NAV heeft deelgenomen aan de ‘Landbouwborrel’ in Brussel over de toekomst van het GLB. 

Deze borrels worden georganiseerd door de Nederlandse Europarlementariërs met landbouw in 
hun portefeuille. Er werd een inleiding gehouden door Dr. Rudi Moegele, een hoge ambtenaar 
van de Directie Agri. In ons volgende blad komen we terug op de toekomst van het GLB.

• De NAV is op uitnodiging van de Ministeries van LNV en van EZK naar Den Haag geweest om 
onze visie te geven op Oneerlijke Handelspraktijken, de positie van de boer in de keten en het 
instellen van een ‘voedselscheidsrechter’. Een vruchtbaar gesprek, waarbij de ambtenaren van 
beide ministeries aangaven graag op dit dossier met ons verder te willen samenwerken.

• De NAV heeft een zienswijze ingediend op de nieuwe Plantgezondheidswet. Wij zijn verheugd, 
dat ons eerdere pleidooi om de mogelijkheid van een bestuurlijke boete in de wet op te nemen, 
is gehonoreerd. Dit houdt in, dat men bij overtreding van de teeltvoorschriften bij ingaan van de 
nieuwe wet niet meer direct onder het Strafrecht valt, met alle gevolgen van dien, terwijl er wel 
snel en effectief sancties kunnen worden opgelegd.

• De NAV heeft een avond verzorgd over de Nederlandse akkerbouw en dan met name de positie 
in de keten en gewasbescherming, bij het Vredescafé in Amsterdam.

• De NAV heeft een ledenwervingsmail verstuurd. Mocht u nog iemand weten die mogelijk interes-
se heeft om lid te worden, geeft u dat dan s.v.p. door via info@nav.nl, dan kan het secretariaat 
ook hen de mail sturen. 

maart

2 mei 2018: Bestuursvergadering
2 juni 2018: Jubileum NAV

Agenda

Foto voorpagina: Corina Hermus

Fotowedstrijd – laatste kans!


